

AWARD CITATION

For the former deputy commander of the landing craft squadron of the Azov
Military Flotilla, Black sea Fleet,
Jr. Lieutenant SHPAKOV VIKTOR PAVLOVICH

is recommended for order "Patriotic war II class"

- | | | |
|-----|--|---|
| 1. | Birth year | 1916 |
| 2. | Nationality | Russian |
| 3. | Social background | White collar worker |
| 4. | Party membership | VKP(b) member since 1941 |
| 5. | In Red Army or Navy service since | 1938 |
| 6. | Participation in the civil war | None |
| 7. | Wounds and contusions | Severe head wound in the Kerch straight during rescue of the drowning pilot |
| 8. | Previous award recommendations | Recommended for conducting landing operation to the Kerch seaport |
| 9. | Previous award and commendations | Order "Patriotic war I class" by Azov Military Flotilla by decree #016 on 04.03.1944 and medals "For Odessa defence", "For Sevastopol defence", "For Caucasus defence". |
| 10. | Service in White army or armies of other capitalistic states. Enemy captivity. | None, none |
| 11. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Being the deputy commander of the landing craft squadron, Jr. Lieutenant SHPAKOV participated in all its combat operations.

On 13 November 1943, at the Gleyki (a district in Kerch town), an enemy barrage ignited fire, which spread and threatened the explosion of the ammunition depot on the pier. Comrade SHPAKOV was near by and acted proactively, courageously, and resourcefully. He quickly organised firefighting efforts and saved the ammunitions.

On 09 December 1943, our fighter plane was shot down over the Kerch-Enikale straight. The aircraft fell into the water and sunk. The pilot was floating in the middle of the straight. Comrade SHPAKOV, risking his life, swam to the pilot 1,5 miles and rescued him. In this rescue effort, SHPAKOV was severely wounded, but despite that, he was on the landing craft the same night to participate in the Mithridat landing operation.

He deserves state award - order "Patriotic war II class".

Former head of the political department of the Crimea Navy base
Now the head of the political department of the Black sea Navy
Captain Commander *signature* /F.KADUSHKIN/

24 May 1945

Пр.кв ЧФ 29/с 25.5.1945г.
нагр. орд. От. Война 2 степени

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

На Бывшего Заместителя Командира Дивизиона тендеров Азовской
(должность, наименование воинской части, соединения, учреждения или заведения)
Военной флотилии ЧФ, Младшего Лейтенанта ШПАКОВА Виктора
(военное звание, фамилия, имя и отчество)
Павловича к ордену ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА ВТОРОЙ СТЕПЕНИ.
(наименование награды)

1. Год рождения 1916
2. Национальность русский
3. Социальное положение служащий
4. Партийность и стаж чл. ВКП/б/-1941г.
5. С какого времени в РККА и ВМФ 1938
6. Участие в гражданской войне не участвовал.
7. Ранения и контузии тяжело ранен в голову в Керченской проливе при спасении экипажа тонувшего самолета.
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что Представлялся за руководство по высадке десанта в порт Керчь.
9. Какие имеет поощрения и награды и за что орден Отечественной Войны 1-й степени пр. Ком. Ав. ВФ 016/с от 4 марта 1944 года и медали "За Оборону Одессы", "За Оборону Севастополя" и "За Оборону Кавказа".
10. Служба в белой или других буржуазных армиях и пребывание в плену не служил, не был.
11. Постоянный адрес

I. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг
(составляется в штабе воинской части, соединения, учреждения или заведения)

Младший Лейтенант ШПАКОВ будучи Зам. Командира отряда десантных тендеров участвовал во всех его боевых операциях.

13 ноября 1943 года у причала Глейки /район Керчи/ от артиллерийского обстрела противника возник пожар, распространение которого грозило взрывом боезапаса находившегося на причале. ШПАКОВ находясь в это время в районе Глейки проявил личную инициативу, находчивость и смелость быстро организовал тушение пожара, чем был спасен боезапас.

9 декабря 1943 года в воздушном бою над Керчь-Еникальским проливом был подбит наш самолет, который упал в пролив и затонул. Летчик находился посреди залива. ШПАКОВ рискуя собственной жизнью вплавь добрался к летчику и спас его проплив при этом 1.5 мили. Во время спасения летчика ШПАКОВ получил тяжелое ранение, но несмотря на ранение он в эту же ночь руководил работой тендеров по обеспечению Митрадатской операции.

Достоин Правительственной награды ордена ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА ВТОРОЙ СТЕПЕНИ.

БЕВНИИ НАЧАЛЬНИК ПОЛИТОТДЕЛА КВМБ ЧФ,
КАПИТАН НАЧАЛЬНИК ПОЛИТОТДЕЛА ЭСКАДРЫ ЧФ
Капитан 1-го ранга



24 мая 1945 года.

[Handwritten Signature] /Ф. КАДУШКИН/